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Rada obce v listopadu 2007 

Jiří Hahner,  Ing.František Nerad 
 

Organizační věci obce 
Činnost orgánů obce: 
Zaměstnanci obecního úřadu se s poměrně velkým vypětím na začátku listopadu zúčastnili zajištění 
místního referenda. Rada obce jim touto cestou děkuje za velmi vstřícný přístup.  
Referendum bylo organizačně zajištěno a proběhlo v souladu se zákonem. Jeho výsledky by měly 
uklidnit zbytečně zjitřenou náladu a mezilidské vztahy v obci. 
Rada obce se sešla v měsíci listopadu ve dvou termínech a sice 7.11. a 21.11. Na programu prvního 
jednání byla hlavně příprava  průběhu referenda. Dále jsme se velmi intenzivně zabývali přípravou 
jednání zastupitelstva obce, které se má konat  13.12.2007.  Budeme muset znovu upravit obecně 
závaznou vyhlášku o poplatku za likvidaci odpadů, protože Ministerstvo vnitra nás upozornilo na 
některé věci, které jsou v rozporu se zákony. Na vysvětlenou - chtěli jsme sobě i podnikatelům 
zjednodušit platbu za odpady, ale bohužel zákony nedovolují dělat to jednoduše, takže budeme muset 
vybírání poplatků od drobných podnikatelů dělat poněkud složitěji. Ale podle zákonů.  
S nástupem obecní policie Strašice se také zrychlila práce na některých vyhláškách týkajících se 
bezpečnosti a pořádku, takže chceme na příštím zastupitelstvu ve spolupráci s OPS předložit novelu 
vyhlášky o pohybu hospodářských a domácích zvířat po obci. 
Na začátku listopadu proběhla finanční kontrola  obce z Krajského úřadu v Plzni. Nebyly při ní 
nalezeny žádné problematické a sporné věci.  
 
Veřejné zakázky  
Rada obce schválila po projednání s předsedou komise pro veřejné zakázky také dodatek projektu na 
revitalizaci obecní návsi na projekt chodníku na Huť.  
Řešili jsme také změnu správy veřejného osvětlení  v obci. Mnoho lidí si v současné době už téměř 
denně stěžuje na to, že někde nefunguje veřejné osvětlení. Tyto stížnosti jsou oprávněné, ale základy 
toho problému jsou ve stavu tohoto osvětlení. Dostali jsme nabídku celou síť pronajmout firmě, která 
by zajistila jeho komplexní rekonstrukci a správu na dobu 5 let. Základem té smlouvy by byl souhlas 
s komplexní rekonstrukcí sítě, výměnou a doplněním v podstatě všech svítidel, kterou by firma udělala 
hned v prvním roce po podpisu smlouvy. Náklady na rekonstrukci a provoz po dobu těch pěti let by 
byly rozděleny do pravidelných měsíčních splátek, které bychom pravidelně platili. Podle našeho 
názoru se jedná o velmi zajímavou nabídku, kterou se budeme v co nejrychleji zabývat. Samozřejmě 
vše opět začíná projekty, které by byly součástí té nabídky. Podle našeho názoru se však nevyhneme 
radikálnímu a komplexnímu řešení. Postupovat současnými metodami povede stále ke kritice a 
prodlužování současného špatného stavu. 
 
 
Kasárna  
Velmi velkou část pracovních aktivit nám zabírá řešení požadavků lidí i firem na prodeje a pronájmy 
lidí. O budovy v kasárnách se téměř denně ucházejí podnikatelé a firmy. Do jaké míry mají vážný 
zájem o podnikání a do jaké míry jsou jejich zájmy spekulativní nelze při rozhovorech s nimi 
odhadnout. Je však naším zájmem zbavit se co největší části tohoto majetku, takže jednáme s každým 
a při prvních jednáních vždy věříme tomu, co nám nabízejí. Jako dost nepříjemný považujeme stav 
jednání se společností INEL HOLDING a.s. Plzeň, kteří projevili zájem o budovu štábu vedle vstupu 
do kasáren a další budovu vedle, ve kterých chtěli vybudovat zařízení pro seniory. Bohužel zatím 
příprava projektů uvízla na jednáních se všeobecnou zdravotní pojišťovnou na financování nějaké  
části provozu tohoto zařízení. VZP odmítá vkládat do tohoto zařízení prostředky a čistě privátní 
provoz by byl velmi, velmi drahý. Jednání nejsou zastavena, ale hledají se další cesty. Uvidíme. 
 
 
 
 
 



 
Dostali jsme nabídku občanského sdružení Škoda bus klub z Plzně na společný projekt vybudování 
muzea kolových prostředků hromadné dopravy – tedy autobusů a trolejbusů. Prostory pro tyto 
nadšence v areálu bývalé Škodovky v Plzni mají být využívány jinak a majitelé Škodovky toto 
občanské sdružení i s jejich historickými autobusy a trolejbusy prostě vyhodilo. Zvažujeme tuto 
možnost, protože se jeví jako velmi zajímavá a myslíme si, že pro budoucnosti i přínosná.   
 
Zdravotní péče v obci  
Dostali jsme poměrně dost připomínek k provozu ordinace praktického lékaře v obci. Lidé si stěžují na 
dlouhou čekací dobu, nedostatek místa v čekárně, nefungující návštěvy v domácím léčení atd. 
Stěžuje si i praktická lékařka, MUDr. Krejčíková, takže jsme začali druhé kolo jednání jak s Krajským 
úřadem, tak tentokrát i s Všeobecnou zdravotní pojišťovnou v Plzni. Ředitelka krajské pobočky 
přislíbila přezkoumání stavu a pokud se ukáže, že v ordinační době paní lékařky opravdu nejsou 
časové rezervy, je pravděpodobné, že bude vypsáno výběrové řízení na dalšího praktického lékaře ve 
Strašicích. Krajský úřad přislíbil rovněž pomoc, ale bez schválení VZP nemohou nic dělat. Vypsání 
výběrového řízení je však pouze první krok. Jednak se musí někdo přihlásit a jednak budeme muset 
vymyslet, kde bude mít ordinaci. 
Při jednáních s ředitelskou VZP jsme zmínili i požadavek o kofinancování projektu INEL HOLDING 
a.s. Plzeň, jehož součástí by byla i lékařská péče a tedy i vybudování ordinace, ale to podle nich není 
možné.  
 
Privatizace bytů  
Velmi intenzivně se zabýváme privatizací nájemních bytů bývalého vojenského sídliště a privatizací 
čtyřbytových domů v sídlišti u hřiště. Přípravný výbor zájemců  začal organizovat nájemce bytů a 
připravovat lidi na budoucnost v nějakém uskupení nutném pro další fungování sídliště. Rozhodnutí o 
privatizaci bytů tohoto typu je odvážným krokem zejména budoucích členů   tohoto uskupení. 
17.listopadu se poprvé sešli nájemci sídliště, aby se začali bavit mezi sebou o tom, jak budou spolu 
dále existovat a nikoli proto,aby vznášeli kritiku na vedení obce, jak se o ně stará. Schůzka nájemců 
trvala téměř 3 hodiny a byla velmi konstruktivní a předpokládáme, že přinese dobré výsledky.  
 
Příprava jednání zastupitelstva  
V prosinci se uskuteční již osmé jednání Zastupitelstva obce. Na jeho programu jsou změny dvou 
obecně závazných vyhlášek (o poplatku za likvidaci odpadů – nebude se týkat poplatků běžných 
občanů, ale podnikatelů a změna vyhlášky o psech, kterou připravila Obecní policie Strašice). Dále 
budou na programu ekonomické otázky (změna rozpočtu obce, rozpočtové provizórium) a prodeje 
majetku. Je několik zájemců o odkoupení majetku obce v bývalých kasárnách, ale obec chce také 
nakoupit dva menší pozemky na Koupáku od soukromého majitele, které jsou podmínkou dokončení 
připravovaných změn. Naneštěstí největší problém s pozemky na Koupáku je s pozemky, které dnes 
vlastní stát, který jsme o jejich prodej požádali už v únoru. Dodnes je i přes urgence jakýmsi mrtvým 
broukem, takže nejsme schopni udělat další kroky k legalizaci a rekolaudaci té budovy. Na programu 
bude také vyhodnocení průběhu referenda a ještě další organizační body.   
 
 
Problémy občanů 
Rada obce se také zabývala problémem strašického občana Tibora Baláže, který se rozhodl pro řešení 
svých ekonomických problémů formou hladovky. Jeho ekonomická situace jej donutila k řešení,které 
je netradičním a velmi krajním řešením. Bylo jednáno na všech možných místech, která by mohla 
pomoci vyřešit jeho situaci,ale nepodařilo se zajistit žádnou mimořádnou pomoc pro jeho 
situaci,neboť všechny zákonné prostředky již byly využity. Jím navrhované řešení – vytvoření 
speciálního pracovního místa pro něho obcí - není rovněž možné.  
 
 
 
 
 



 
Mnoho občanů stále žádá o pronájem garáží v areálu kasáren. Zejména nyní před zimou.Musíme 
s politováním konstatovat, že všechna krytá garážová místa jsou již pronajata, takže vzniká již od léta 
jakýsi „pořadník“ na garážová stání.  
Mnoho občanů si také stěžuje na různé nepořádky, černé skládky a další nepřístojnosti. V současné 
době již máme nástroj na řešení a sice Obecní policii. V jejich kompetenci je udržování pořádku a 
trestání nepořádníků. Pokud můžeme občany požádat, pokuste se předcházet nepořádkům třeba tím, že 
nepořádníky prostě nenecháte na pokoji. Není nutné se s nimi hádat a prát. Prostě je nahlaste Obecní  
policii a ta již má nástroje na řešení nepravostí. 
 

Fit- centrum Strašice přeje příjemné prožití vánočních svátků, hodně štěstí, 
zdraví a úspěchů v roce 2008 

  
 
 



Vyhodnocení – informační zpráva za měsíc listopad 2007 

Za měsíc listopad zjistila a řešila OPS tyto přestupky: 

Doprava – 25x přestupek – řešeno v BŘ 

       10x předvolání 

       4x přestupek – oznámení spr.orgánu – odbor dopravy 

Veřejný pořádek – 1x přestupek - pokuta 

            1x přestupek – oznámení spr. orgánu 

Občanské soužití – 4x přestupek – oznámení spr. orgánu 

Proti majetku  – 2x přestupek 

                                                 1x oznámení TČ -  PČR 

Na úseku ochrany před alkohol. a jinými toxikomaniemi – 2x přestupek 

                  1x oznámení 

Nález úřední listiny – 1x 

Úřední uzávěra bytu – 1x 

 

Za dobu působení OPS v měsíci listopad proběhlo několik preventivních akcí se zaměřením na 

dodržování pravidel silničního provozu na pozemních komunikacích, podávání alkoholu mladistvím    

a veřejný pořádek.  

Jsou ovšem i jedinci, kteří nechtějí chápat a odsuzují tyto prevence a nechtějí se přizpůsobit slušné 

společnosti. Konkrétně jsou to neznámý pisatelé, kteří nedokáží strpět se podřídit zákonům a píšou na 

webových stránkách obce Strašice v rubrice „Občanské fórum“ – zdá se, že se jim to daří, ale drtivá 

většina slušných lidí je odsuzuje za jejich připomínky a urážky jak postupuje obecní policie.  

 

Jak jsem již psal na stránkách „Občanského 

fóra“, chci se s vámi podělit i o smutný 

příběh mého psa (fenky) – 20 měsíců stará, 

která byla vycvičena jako lovecký 

upotřebitelný pes. Dne 25. 11. 07 v ranních 

hodinách na cvičáku kynologického klubu, 

fenka byla zřejmě otrávena podanou 

neznámou látkou či drogou a 26. 11. 07 

v křečích nepřežila ani s pomocí veterináře. 

Je to strašně nelidské a smutné, protože 

když máte doma psa, jste na něj zvyklý a je to jako váš člen rodiny. Vidíte, že i mezi námi jsou tací, 

kteří se snaží tento trestný čin udělat, ale jak říká přísloví „Tak dlouho se chodí s džbánem pro vodu až 

se ucho utrhne“. – Prostě neunesl mi to říci do očí a řeší to na nevinném zvířeti. 

 



  

 Do konce příštího týdne by měla být dokončena instalace nových dopravních značek a starších 

značek, které jsou pod SÚS Rokycany v příštím roce – je to jejich povinnost. Do konce tohoto roku by 

měl být nainstalován rychlostní radar s kamerovým systémem přímo na středu návsi jako prevence 

dodržování rychlosti u frekventovaných objektů (škola, školka, obchodní dům, pošta) a kamera u OÚ.  

  Dalším ožehavým problémem je udržování sjízdnosti komunikací a schůdnosti chodníků v zimním 

období. Naši pracovníci obce v čele s panem Kysilkem se snaží v tomto období udržovat sjízdnost a 

schůdnost ze všech sil, ovšem povinnost každého občana je udržovat schůdnost chodníků před svojí 

nemovitostí. Je málo těch, kteří tuto povinnost dodržují a budeme muset i tento problém řešit – možná 

to bude opět pro některé občany jak píší tzv. neznámý pisatelé – buzerace. 

  Mezi přestupky veřejného pořádku jsou i 

černé skládky, které stále zjišťujeme a chci 

vám jí fotografií ukázat. Ovšem jeden 

přestupce byl již odhalen a bude mu uložena 

pokuta.  

 Jak jsem již psal v minulém čísle o 

porušování OZV, konkrétně o poplatcích ze 

psů a volném pohybu psů a hospod. 

zvířectva na veřejných prostranství              

a k zabezpečení místních záležitostí 

veřejného pořádku, tak tato nová vyhláška bude platit po schválení zastupitelstva v měsíci prosinec. 

Žádám všechny majitele o seznámení s touto vyhláškou při jejich vyvěšení na úřední desce a jejím 

dodržováním, protože budou následovat kontroly, a proto ať někdo není překvapen, že neví.  

 Před týdnem jednala OPS a pan místostarosta s preventistou kriminality KÚ v Plzni o zařazení obce 

Strašice do programu prevence kriminality na rok 2008 a tento návrh zašleme v měsíci prosinec. Jedná 

se především o dotaci z KÚ především na kamerový systém k předcházením trestným činnostem a 

jejich zdokumentováním a zjištění pachatelů. Dále je to vybudování sportovního centra pro mládež, 

který by mohl být přínosem ke snížení kriminality. V neposlední řadě je to také spolupráce se 

školskou mládeží. OPS již jednala s ředitelkou školy o zapojení se o spolupráci k prevenci kriminality 

s mládeží a dohodli jsme se na besedách 1x za 14 dní v jednotlivých oblastech dle školského stupně. 

Chceme i v roce 2008 udělat několik besed pro seniory, které včas zveřejníme. Na závěr bych chtěl 

oznámit kontakty na OPS- pevná linka 371 585 731 

                                           fax 371 585 731 

                                           mobilní telefon 724 188 102  

                                                                                                            Velitel OPS Ing. Frajt Luboš 
 

 



 
Vážení občané Strašic 
 
Nastal poslední měsíc letošního 
roku, obec se nám pomalu obléká   
do zimního kabátu a každý z nás    
se připravuje na vánoční svátky 
nebo na příchod nového roku. 
Věřím, že končící rok 2007 byl pro 
většinu našich občanů úspěšný         
a radostný, a těch smutných             
a nepříjemných událostí bylo co 
nejméně. Nechci při jeho 

bilancování předkládat nějaké ekonomické rozbory, nebo přehledy hotových investic, 
chci vyzdvihnout oblast mezilidských vztahů. V letošním roce se konala celá řada 
setkání občanů, kulturních  a sportovních akcí, kde se měli možnost lidé setkávat, 
hovořit spolu o radostech či problémech svých nebo veřejných. Doufám, že v příštích 
letech se budeme stále více setkávat, že zmizí z obce prvky zloby a nenávisti a že 
zavládne větší klid  a pohoda. Dovolte mi a bych Vám všem popřál šťastné a veselé 
vánoční svátky, spojené s romantikou zasněžených střech chaloupek naší brdské obce     
a také hodně zdraví do nového roku 2008. 
 
                                                                                                              Jiří Hahner   
                                                                                                              starosta obce  

 
Jste srdečně zváni na prodejní výstavu svíček a aranžmá ze sušených květin, 
která se koná v sobotu 8. 12. 2007 v době od 9:00 do 16:00 hod. a v neděli       
9. 12. 2007 od 9:00 do 14:00 hod. V přístavbě Lidového domu v Cheznovicích. 
Vstup dobrovolný. 
Možnost nákupu zajímavého vánočního dárku. 
                                                                Pořádá Ing. Markéta Stupková a Dana Mitterbachová. 
 
 
 
Vážení spoluobčané, navštivte nově otevřenou prodejnu  
                       „Móda pro každou příležitost“  
Najdete nás v bývalé prodejně zelenina. PO – PÁ :   9 – 11 hod. 13 – 17 hod. 
SO:   9 – 11 hod. 
                                                                           Těšíme se na Vaši návštěvu. 
 
 



K výsledk ům  místního  referenda 
 
 
     Chtěla bych touto cestou poděkovat všem občanům, kteří se podíleli na přípravě a organizaci 
místního referenda, ať již pomocí  při petiční akci, informační kampani  nebo účastí ve volebních 
komisích. Poděkování patří i  pracovníkům obce, kteří  přípravou voleb strávili nemálo času. 
A především bych chtěla poděkovat za aktivitu všem těm, kteří se i přes velmi špatné počasí do 
volebních místností dostavili, aby vyjádřili svůj občanský postoj.  
    V době, kdy píši tento příspěvek, neznám skutečnou částku vynaloženou na konání referenda, takže 
jen pro srovnání uvádím, že Mirošov se 4 volebními okrsky a srovnatelným počtem voličů (cca o 130 
méně) se vešel do 10.000,- Kč. 
     Bohužel k prvnímu strašickému místnímu referendu přišlo jen 36,28 % občanů, a tak je neplatné    
a  jeho výsledek je pro samosprávu nezávazný. Z celkem 17 místních referend konaných v této věci 
jsme spolu s Rožmitálem a Bohutínem třetím místem, kde účast nedosáhla potřebné hranice účasti. 
Domnívám se, že dílem je to dáno znechucením a únavou občanů,  na jejichž  většinový názor 
kompetentní místa stejně neberou zřetel, větším dílem pak obecným znechucením z politiky vůbec      
a z toho vyplývajícím  nezájmem o věci veřejné. 
     Z 1910 oprávněných občanů se jich plebiscitu zúčastnilo 693, z toho 646 hlasovalo ANO (tedy 
přálo si, aby obec aktivně vystupovala proti radaru v Brdech), 36 občanů hlasovalo NE, 1 se hlasování 
zdržel (nezaškrtnul ani jednu možnost). Pro srovnání: posledních obecních voleb se zúčastnilo cca  
53 % občanů, senátních voleb v obou kolech cca 34 %. 
Předepsané hranice platnosti dosáhl jen okrsek č. 1 (Dvůr), a to přesně 50 %, velmi nízkou účast měl 
nejpočetnější okrsek č. 2 (střed obce a bytovky), přestože z této části pocházelo nejvíce podpisů pod 
petici – tento paradox osobně moc nechápu. 
     Co se hranice padesátiprocentní účasti týče, byla zavedena zákonem z r. 2004, předtím stačila účast 
jen 25 % oprávněných osob. Proti změně tenkrát nehlasoval ani jeden poslanec – co se oslabování 
prvků přímé demokracie (a tím i rozvoje občanské společnosti) týče, jsou zdá se naši volení zástupci 
napříč politickým spektrem vzácně zajedno. Je to o to více smutnější, že minimální hranice účasti 
občanů není stanovena jako podmínka platnosti u žádných voleb. Přitom právě u voleb do 
zastupitelstev obcí v celostátním průměru opakovaně nedosahuje volební účast ani  50 % , například  
v roce 1998 to bylo 45 %, v roce 2002  43 %  a v roce  2006  46 %. Přesto legitimita zastupitelstev 
obcí kvůli vysoké absenci voličů  (např. v naší obci je to téměř polovina lidí)  není obecně 
zpochybňována, taktéž legitimita volby senátorů (v senátních volbách je účast tradičně nejnižší). 
     Zákon bohužel nezměníme, zato můžeme změnit každý sebe (a nemyslím tím jen zájem o ten jeden 
problém – radar v Brdech). Zajímalo by mě, kolik lidí nepřišlo k referendu proto, aby dosáhlo jeho 
neplatnosti, a kolik jen proto, že je jim trvale všechno obecní dění lhostejné. Rozhodně bych výsledek 
neinterpretovala tak, že když nepřišla většina lidí,  tak je automaticky ta většina pro radar. 
Bohužel výsledek nahrává těm, kteří jsou vládnímu záměru nakloněni, namnoze uchlácholeni vidinou 
stamilionů pro naši obec. Nebýt však protestujících obcí v čele s Trokavcem a tlaku veřejného mínění, 
vláda by o tento zanedbaný region ani nezakopla a žádné kompenzace (pro něž se vžil případný název 
„držhubné“) by nejspíš nenabídla. 
     Přitom celá ta vleklá záležitost, odhlédneme-li od ideologického balastu a nepatřičných 
historických paralel, je čím dál více komplikovanější: stále nedochází k posunu v jednání mezi USA   
a Ruskem, jednotné co do hrozby íránského jaderného programu nejsou ani státy Evropy.  
Podle nedávno zveřejněné Studie Evropského parlamentu je spolehlivý a společný systém 
mezinárodní raketové obrany racionální, nikoliv však současné americké řešení. V principu dává 
Evropa přednost postupu na bázi rozšíření existujících aktivit NATO před postupem samotných 
Spojených států na základě bilaterálních smluv s dvěma členskými státy.  
     Co se postoje našich poslanců týče,  tábory jsou dány, nevyzpytatelný zůstává postoj  Strany 
zelených (pro p. Laibla z minulého čísla upřesňuji, že jsem nebyla a nejsem členkou této /ani jiné/ 
strany).              Vzhledem k nedávnému prohlášení místopředsedy Zelených Ondřeje Lišky v tisku, že  
„ se jednání nepřiblížila tak, aby radar patřil pod křídla NATO, takže SZ nemá důvod hlasovat pro 
jeho umístění v ČR “ je myslím důvod k opatrnému optimismu. 
 
                                                                                                                                Mgr. Marcela Paulová 



1. hodnocení  programového prohlášení   
Koalice ODS a SOS+NK  

Mgr. Jiří Kantor a Ing. František Nerad 
  
     Naše povolební koalice z komunálních voleb v roce 2006 vznikla na základě koaliční smlouvy, 
kterou jsme uzavřeli v listopadu 2006. Na základě dohod  podle této smlouvy jsme se dohodli na 
zpracování dokumentu, kterým se budeme dlouhodobě řídit a snažit se ho naplnit a každoročně 
kontrolovat jak se jednotlivé oblasti  z něho plní nebo neplní. Dokument má dvě části: 
 
Střednědobé základní cíle:  

a) Získat všechny atributy moderní obce, odpovídají cí počátku 21. století ve 
     střední Evrop ě (vodovod a kanalizace, plynofikace, komunikace, ku lturní  
     a spole čenské centrum)   
b) Začlenit do sebe areál bývalých kasáren a využít jej p ro rozvoj obce 
c) Na základ ě princip ů trvale udržitelného rozvoje (života) spravovat sv ůj majetek 

v souladu s p ředpisy a normami EU 
d) Zprůhlednit a zefektivnit činnosti orgán ů obce 

 
A dílčí cíle rozdělené do různých oblastí života v obci. Bylo by velkohubé, kdybychom tvrdili,          
že všemu rozumíme a budeme se všechno snažit změnit, vylepšit, předělat. Jednak to není normální    
a jednak to není zvládnutelné a ani možné. Jsou některé věci, které prostě změnit nejdou a nikdo s tím 
nic neudělá. V Programovém prohlášení jsou tedy jako další cíle stanoveny takové věci, o kterých si 
myslíme, že je změnit umíme 
    
  Dílčími cíli jsou : 
              V oblasti investi ční a rozvojové: 
a) zpracování nového územního plánu obce s přehodnocením využití ploch po kasárnách     
a funkční propojení těchto ploch na sousední zástavbu  
Vypsali jsme v polovině roku záměry a požádali občany, aby podávali připomínky a náměty 
k územnímu plánu. Máme jich 15. Zpracovali jsem zadání pro změnu ÚP č. 5 a do konce roku 2007 
oslovíme několik projekčních firem a požádáme je o podání nabídky. Na jaře 2008 vybereme firmu, 
která změnu č. 5 zpracuje. 
b) efektivní využití ploch bývalých kasáren 
Zadali jsme v říjnu 2007 zpracování urbanisticko-architektonické studie na řešení areálu bývalých 
kasáren atelieru AVE ARCHITEKT a.s. Plzeň.  
c) zajistit vznik funkční obytné zóny v obci a zahájit bytovou výstavbu v ní 
Zahájili jsme přípravu prodeje stavební zóny v Koutě developerské firmě a pokusíme se zajistit takové 
podmínky, které otevření zóny v roce 2008 zajistí. 
d) zpracovat energetickou studii obce s efektivním využitím všech energetických zdrojů na 
katastru obce a změnit orientaci na obnovitelné zdroje, budou-li k dispozici   
Zadali jsme firmě TCA Praha zpracování energetického auditu a energetické studie sídliště za radnicí 
a do konce roku bychom měli znát první výsledky a názory na tuto problematiku. Chceme řešit 
energetickou situaci zateplováním nájemních domů a optimalizací spotřeby energií.   
e) najít a zajistit turistické využití obce Strašice v kontextu krajských záměrů Plzeňského  
kraje 
Abychom splnili tento bod, musíme v obci vybudovat nějaké stavby, zařízení vlastně důvody, proč by 
měli lidé do Strašic přijet. Přijali jsme do pracovního poměru v obci Mgr. Makaje, který je zárukou 
dotažení nějaké koncepce na poli kulturních a společenských aktivit. Zpracovává se projekt Muzea 
obce. Zahájili jsme jednání s občanským sdružením ŠKODA BUS KLUB  Plzeň o zřízení Muzea 
hromadných dopravních prostředků v areálu kasáren. 
f)  najít cesty k finančním zdrojům Kraje, státu a fondů EU, připojit se k iniciativám  pro 
změnu zákona o rozpočtovém určení daní 
Spolupracujeme s několika poradenskými organizacemi, které se zabývají otázkami zajišťování 
finančních prostředků na různé oblasti života obcí a měst (Kovoprojekta Praha, TCA Praha, 
NAVIGA4 Praha, JUDr. Švamberk – Prostějov a další)  



g) účast obce ve sdružení obcí Enkláva a v mikroregionu Brdy, řešit vztahy obce a VVP Brdy 
v celé jejich šíři 
Zajistili jsme rozběh aktivity Enkláva, ale zastupitelstvo obce v průběhu jednání o definitivním podobě 
této aktivity  vstupu do něho neschválilo. S obcemi a městy, která tuto aktivitu chtějí dotáhnout do 
konce však spolupracujeme. Jsme aktivní v iniciativě obcí kolem vojenského újezdu Brdy, v souvislosti 
s financováním zanedbanosti Brdska.  
h) založit muzeum obce Strašice a okolí (Podbrdska); využít objekt býv. PDA pro kulturní 
účely; efektivně využít areál bývalého fotbalového hřiště Dukly, nejlépe pro sportovní aktivity  
Jak již bylo napsáno výše na  využití areálu kasáren se zpracovává urbanistická studie. Součástí této 
studie je i využití areálu hřiště Dukly. Na rekonstrukci PDA se v současné době zpracovává projekt a 
chceme v roce 2008 přemístit do PDA obecní knihovnu, dále pronajmout po opravě a rekonstrukci 
restauraci a zajistit v ní provoz. Opravili jsme v PDA zničené topení jenže bez zateplení této budovy je 
provoz vytápění velmi neefektivní. Muzeum Strašic a okolí již má konkrétní obsah a nyní se shánějí 
peníze na provoz a opravy. 
i) zvýšit prestiž obce a snažit se o její zviditelnění v rámci regionu i ČR - zajištění družební 
obce v zakládajících zemích EU 
Zvýšili a zlepšili jsme spolupráci s veřejnými sdělovacími prostředky a domníváme, se, že Strašice se 
dostaly do povědomí lidí nejen na Rokycansku, ale v celé ČR jak v kulturní, tak politické rovině. 
j) napojit obec na dálnici ve spolupráci s orgány Plzeňského kraje  
Napojení Strašic na dálnici  přes Mýto se stalo i prioritní akcí Plzeňského kraje. Není to akce 
jednoduchá, takže vše bude záviset na finančních prostředcích. V každém případě by se měla opravit 
v roce 2008 tankovka od křižovatky pod Smolárnou ke kasárnám. Na tuto opravu se již zpracovává 
projekt 
k) jednat se správcem toku v VVP o výrazném zlepšení protipovodňových opatření na 
Padrťském potoce 
Navázali jsme přátelský kontakt se správcem tohoto povodí, kterým jsou Vojenské lesy a statky s.p. 
Bohužel základem jejich aktivit v této oblasti je státní rozpočet, kapitola MO ČR, ve kterém se pro rok 
2008 nenašly žádné prostředky na tyto věci. Obec Strašice v rámci své samostatné působnosti             
a v rámci svých finančních možností nemá žádnou šanci něco v této věci změnit. Věc vedeme 
v patrnosti a využijeme každé možnosti jednat s odpovědnými orgány o tomto problému. 
 

V oblasti správy majetku:  
a) zpracovat plány údržby zeleně, plány zimní a letní údržby komunikací 
Plány zimní údržby komunikací byly zpracovány a byla posílena tato služba. Plány úpravy zeleně jsme 
dosud nezpracovali, zakoupili jsme však pro zaměstnance obce sekačku na údržbu travnatých ploch, 
která podstatně urychlila jejich údržbu. Plány zeleně a její údržby se pokusíme zpracovat v roce 2008, 
alespoň na některé důležité plochy. 
 
 
b)vyřešit a nově připravit správu nájemních obecních bytů, zahájit privatizaci nájemních  bytů 
a začlenit privátní bytové subjekty do funkcí obce  
Privatizace některých obecních bytů byla zahájena v létě 2007. S největší pravděpodobností bude 
privatizováno v roce 2008 celkem 117 nájemních bytů.  
c) zahájit práce na novém řešení dopravy v klidu v celé obci  
Doprava v klidu, neboli parkování vozidel se nepodařilo zatím komplexně vyřešit. Je pravda, že dost 
problémů vyřešilo již minulé vedení radnice pronájmem parkovacích objektů a ploch v areálu kasáren. 
Je však třeba tyto pronájmy nějak sladit se záměry v areálu kasáren a je třeba vyřešit i parkování 
v dalších částech obce. Součástí projektu revitalizace obecního náměstí  bude i řešení dopravy v klidu 
v sídlišti u pošty a na náměstí. Projekt bude hotov na začátku roku 2008. Chceme v roce2008 také 
zpracovat nějaké návrhy na problematické parkování v sídlišti u hřiště. 
d) zpracovat dlouhodobé plány údržby nemovitého majetku obce 
Konkrétní plány zatím nejsou zpracovány,ale připravujeme podklady. Byly zavedeny tabulky na 
plánování investic, nově vznikl podklad pro revize objektů obce a udrželi jsme v chodu stavební 
komisi, která by měla některé věci zpracovávat. 
 



e) dokončit opravu budovy radnice 
Z finančních důvodů jsme museli peníze určené na rekonstrukci budovy přesunout jinam. Uvidíme, do 
jaké ekonomické situace se dostaneme v roce 2008, ale máme v plánu radnici opravit. Nicméně 
objevily se nové nápady na řešení této budovy a ještě o nich budeme uvažovat (zbourání ohyzdné 
garáže na dvoře a znovuobnovení pavlače, tak aby radnice dostala původní vzhled a majestátnost). 
f) rekonstruovat památky a historické objekty v majetku obce 
Podporujeme dokončení oprav kostela, opravili jsme dvě historické sochy, připravuje se projekt 
revitalizace náměstí, jehož součástí bude oprava pomníku na náměstí, poničeného velmi necitlivým 
zásahem minulého vedení obce. Snažíme se zachovat a rekonstruovat jedinečné a historicky zajímavé 
dřevěné objekty v areálu kasáren. 
g) pokračovat v rekonstrukci základní školy 
Snažíme se zajistit finance na velmi nesystematicky opravovanou školní budovu. Rekonstrukci chceme 
samozřejmě komplexně dokončit. 
 

V oblasti lidských zdroj ů: 
a) zajištění efektivní funkce a moderního řízení Obecního úřadu, hledání optimálního  
    organizačního schématu obce a OÚ  
Organizační schéma obce jsme dost změnili oproti původnímu stavu. Zahájili jsme zcela odlišný 
způsob fungování obce a schéma rozhodování. Změnili jsme i způsob řízení obecní firmy SoS s.r.o., do 
které jsme vložili jako další orgán dozorčí radu, která bude pomáhat firmu řídit a dohlížet na její 
fungování. 
Založili jsme obecní policii ve Strašicích a začali jsme aktivně ovlivňovat pořádek a dodržování 
zákonnosti v obci.  
b) nalezení optimální formy komunikace mezi OÚ a občany 
Zrušili jsme úřední dny. Rozšířili komunikaci na webových stránkách obce. Zásadně jsme změnili 
redigování i obsah Barňáku. Vzhledem k dost velké náročnosti rozběhu radnice v jiném režimu jsme 
dosud nenašli vhodný způsob přímé komunikace s občany  při besedách s nimi. Změnili jsme program 
jednání zastupitelstva a předsunuli dotazy občanů před jednání zastupitelstva. Prodloužili jsme  
možnost příspěvků občanů na jednání ZO. 
c)  stabilizace skladby obyvatel po ukončení činnosti posádky 
Za rok 2006 se zvýšil počet obyvatel. V roce 2006 bylo zapsáno v seznamech voličů 1900 obyvatel. Na 
referendum v listopadu2007 bylo zapsáno v tomto seznamu 1910 obyvatel. 
d) zlepšit podmínky pro činnost občanských sdružení a zájmových spolků v oblastech  
    kulturních, společenských a dalších 
Rada obce zřídila komisi pro kulturu, sport a turismus, která pomáhá koordinovat tyto aktivity v obci. 
Obec vložila finanční prostředky např. do organizace strašického posvícení, což vedlo k jeho 
podstatně zajímavějšímu programu a zvýšení zájmu občanů. Na základě zákona o kontrole financování 
byla stanovena nová pravidla pro financování aktivit spolků a organizací v obci.   

e) zapojení většího množství lidí do práce orgánů obce, zvýšení počtu komisí  
 Vznikly nové komise, jako orgány Rady obce – komise pro veřejné zakázky, výše zmíněná komise pro 
kulturu sport a turismus, komise pro rozvoj obce.  Do práce komisí se zapojili jak lidé z kandidátek, 
tak další občané, pokud chtějí v komisích pracovat.  

 
V oblasti legislativní, kulturní a spole čenské: 

a) novelizovat obecně závazné vyhlášky v souladu s moderními trendy v EU 
V roce 2007 byly novelizovány obecně závazné vyhlášky o likvidaci odpadů, o poplatcích za odpady, 
požární řád obce, o pohybu zvířat po obci. V roce 2008 se změní vyhláška o územním plánu, o 
pořádku v obci a další, které bude potřeba změnit. 
b) zvýšit informovanost a zapojení občanů do veřejného života obce 
Rozšířili jsme diskusní témata na webových stránkách z původních 5 na 17. Webové stránky obce 
změnily podobu i skladbu. Na důležité věci jsou na webu složky, do kterých jsou vkládány informace o 
různých věcech. Podstatně jsme zvětšili počet obrázků ve fotogalerii, ve které informujeme občany i 
obrazem o novinkách a dění v obci. Zavedli jsme sledování obce webovou kamerou.  
Zorganizovali jsme anketu k umístění radaru v Brdech, ze které vyplynulo 57 připomínek občanů i 
k dalším problémům v obci. 



  
c) nalézt optimální právní postupy při sjednávání smluv, zadávání veřejných zakázek a  
výběru z nabídek dodavatelů, poskytování informací 
Vznikem komise pro veřejné zakázky se rozšířil okruh lidí, kteří mohou do zadávání zakázek vidět a i 
mluvit. Do této komise jsme přizvali zástupce opozice. Na webových stránkách je tabulka s výsledky 
výběrových řízení, která jsme realizovali i na zakázky malého rozsahu. 
d) zcela nově zpracovat informační materiály o obci Strašice 
Knihovna vedená Mgr. Makajem začíná postupně vydávat nové pohlednice obce Strašice. Zvýšila se 
návštěvnost knihovny  jako informačního centra obce. Na náměstí byla instalována vývěska 
s informacemi o regionu.   
e) usilovat o zviditelnění obce Strašice v rámci regionu i v nadregionální úrovni, zapojení 
obce do akcí, sdružení a aktivit, které se obce dotýkají (Bahna, Spolek pro obnovu  venkova, 
Národní památkový ústav, mikroregiony atd.) 
Investovali jsme do výroby informačního kalendáře na rok 2008, který popularizuje obec vkusnými 
fotografiemi rodáka Jana Hanáka a dřevořezbami jeho bratra Josefa. Podíleli jsme se na přípravě 
Bahen 2007  a náčelník Generálního štábu generál Picek respektoval i naše vyhodnocení a 
připomínky k této akci po jejím ukončení. Ve spolupráci s Národním památkovým ústavem se dotváří 
obsah Muzea ve Strašicích a s jeho pomocí vznikla i myšlenka  muzea kolových hromadných 
dopravních prostředků. Iniciovali jsme vznik diskuse o zpřístupnění Vojenského újezdu Brdy a dosáhli 
tak zpřístupnění alespoň některých okrajových částí.  Podpořili jsme uspořádání dalšího ročníku 
punkového festivalu na Koupáku s mezinárodní účastí. Festival měl velmi dobrou úroveň. 

f) rozvíjet vztahy školských zařízení a obce 
Zahájili jsme jednání s vedením školy o různých aktuálních problémech spojených s chodem školy. 
Zajistili jsme pro Základní školu webové stránky, které zobrazují aktuální situaci ve škole a seznamují 
veřejnost s činností školy.  
     
       V oblasti spolupráce orgán ů obce a ob čanů: 
a)  nalezení optimální komunikace OÚ a občanů (webové stránky, Barňák, úřední  
     postupy na OÚ i na dalších subjektech - bytová správa, sběrný dvůr atd.) 
Tím, že jsme změnili podobu a způsob přípravy a tisku Barňáku, rozšířili webové stránky a dali větší 
pravomoci komisím neskončily naše aktivity v komunikaci s občany. Pokud budou předloženy 
racionální návrhy na další zlepšení, budeme je realizovat. Snažíme se o zlepšení přístupu k občanům i 
na dalších místech a myslíme si, že jsme již dosáhli jistého zlepšení komunikace s bytovou správou. Na 
této oblasti je stále co vylepšovat. 
b)  organizování většího množství besed a diskusí občanů s orgány obce 
V této oblasti nejsme moc aktivní a pro budoucnost se na ni více zaměříme. 
 

 
Inzerce: 
 
Přijmu řidiče mezinárodní přepravy skupiny C.  
Informace na tel. 603 108 968. 
 
Prodám červený kočárek čtyřkombinace, hluboký s kompletním vybavením 
(cena 3000 Kč). 
Tel. 724 834 534 
 
Prodej sáčků do všech typů vysavačů- František Zvoneček 
PRODEJNÍ DOBA- ÚTERÝ AŽ NED ĚLE OD 8 do 18 hodin 
 
 



Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
 
Soutěž odborných dovedností SOU Hořovice 

 
Dne 7.11.2007 se zúčastnili žáci 9.B Radek Vacek, Milan Giňa, Jiří Kratochvíl a Matěj Novák elektro-
strojírenské soutěže v SOŠ a SOU Hořovice v pobočce Osek. V konkurenci 17ti ostatních žáků 
základních škol v soutěži elektro získal Radek Vacek pěkné 3.místo a Jirka Kratochvíl skončil na 
6.místě. V soutěži strojírenství skončil Milan Giňa na 18. místě a Matěj Novák na 19.místě                  
z 25 zúčastněných ostatních žáků základních škol.  
                           Ing. Vladimír Pospíšil
  
Cesta za elegancí zvířat a pestrými barvami podzimní přírody 
 
Dne 1. listopadu 2007 navštívili žáci 4. B, 5. A a 5. B ZOO v Plzni. Exkurze byla rozšiřujícím učivem 
o zoologických a botanických zahradách.  
Odborný výklad zajišťovala studentka biologie z PF v Plzni. Celé dopoledne se nám odborně, 
zajímavě a obětavě věnovala. 
Podzimní naučná procházka začala u klokanů. Pokračovali jsme k pavilonu opiček, které svojí 
zvědavostí a úšklebky děti úžasně pobavily. V teráriu jsme obdivovali hady a krokodýly. Jedno 
maličké mládě škrtiče si žáčci mohli prohlédnout z bezprostřední blízkosti. Zuzka si ho vypůjčila od 
ošetřovatelů a nechala si ho ovinout okolo ruky a jednotlivých prstů. Děti se zvědavostí přihlížely. 
Žáci, kteří milují zvířata a přírodu, si chtěli mládě pohladit a prozkoumat ve svých malých ručkách. 
Tento sen se jim nesplnil.  
Tučňáci měli prázdný bazének, protože ošetřovatelé jejich vodní plochu právě čistili. V nočním světě 
se plazil nejjedovatější had ZOO, nedaleko pobíhala maličká myška, která upoutala zraky všímavých 
pozorovatelů. Obdivovali jsme mohutné lvy. Pracovníci v tomto areálu si přejí lvíče, držíme jim 
pěstičky a těšíme se na nový přírůstek.  
Vycházka se chýlila k závěru před výběhem pro tygry. Medvědi, naše největší šelmy se zavalitým 
tělem a krátkým ocasem, hustou dlouhou srstí, už nevychází, a to žáky rozesmutnilo. Už se těší na 
další návštěvu. Příště, s jarními krásami a setkáním se žirafami, slony a ledními medvědy v ZOO v 
Praze.  
Zbyla nám i chvilička na malé občerstvení, aby naše mlsné jazýčky nebyly šizeny. Myslím si, že 
každý žáček a jeho citlivá dušička měla alespoň maličký zážitek i splněné přáníčko.  
                                      Mgr. Dana Kalová 
 



Den otevřených dveří 
 
Dne 6. listopadu 2007 proběhl na Základní škole Karla Vokáče ve Strašicích den otevřených dveří. Na 
žáky prvních tříd se přišli podívat rodiče, ale i babičky a dědečkové. Během prvních dvou hodin se 
mohli přesvědčit, co všechno se už jejich děti naučily, jak jim jde čtení, psaní a počítání, ale i jaké 
netradiční způsoby jsou začleňovány do výuky (např. hry, soutěže, skupinové práce a práce na 
počítačích, které mají děti ve svých třídách). Dle ohlasů se všem ukázkové hodiny líbily a jistě byly 
pro rodiče i inspirací, jakými způsoby mohou s dětmi probíranou látku procvičovat. Účast byla hojná, 
a tak jsme byli spokojeni my, žáci i rodiče. 
 
                                         tř. uč. Mgr. Pavla Hrádková 
                                   tř. uč Mgr. Irena Mitterbachová 
 
Náborová akce pro žáky devátých tříd 
 
Dne 14.11.2007 v dopoledních hodinách navštívili žáky devátých tříd základní školy Karla Vokáče,    
v rámci náborových akcí, zástupci Plzeňské obchodní akademie a SOU stavebního rovněž z Plzně. 
Budoucí absolventy naší základní školy obšírně seznámili s možnostmi studia na jejich školách. 
Informovali žáky o jednotlivých oborech svých vzdělávacích ústavů, o výhodách  studia na jejich 
školách, o době studia a možnostech trávení volného času studentů ubytovaných v internátech. 
Současně jim připomněli ovšem své požadavky, jež kladou na potencionální zájemce, které se týkaly 
přijímacího řízení. Další náboroví pracovníci, tentokrát z Komárova, nás navštíví ve čtvrtek 
22.11.2007. 
 
                                                                                                                           Mgr. Naďa Kahovcová 
 
Výlet do plzeňské hvězdárny 
Ve středu 14. 11. 2007 jsme jeli do hvězdárny. Jela naše třída s paní učitelkou Kalovou, 5.B s panem 
učitelem Procházkou a 6. A s panem učitelem Šilhánkem. Vypravili jsme se jedním autobusem. Cesta 
byla poměrně krátká. Ve hvězdárně nás rozdělili na dvě skupiny.  Naše skupina se dozvěděla, že se 
Země vejde 109 krát  do Slunce a mnoho dalších zajímavostí o sluneční soustavě. Zaujala mě planeta 
Pluto, která se řadí do trpasličích planetek. Za hodinu jsme se vyměnili s druhou skupinou. Na druhou 
skupinu jsme čekali na chodbě, kde jsme snědli svačiny a zakoupili jsme si časopisy a pohledy. Na 
zpáteční cestě jsme se zastavili v Tescu v McDonald´s, kde jsme si koupili, co jsme chtěli. Ve 
Strašicích jsme s Otou vystoupili na Huti a ostatní žáci šli do školní jídelny na oběd.  Výlet se mi moc 
líbil a hodně jsme si ho užili.  
 
                                                                                                                            Adélka Spoustová, tř.5.A 
 
 
Co je peer program 
Slovo peer pochází z angličtiny. Jedním z jeho významů je vrstevník. Peer program je tedy 
vrstevnický program, kterého se může zúčastnit kdokoli ve věku od 15 do 20 let. Cílem takového 
programu je vytvořit skupiny dobrovolníků, kteří by aktivně působili v oblasti primární prevence 
drogových a jiných závislostí (např. vytvářením a realizací preventivních programů pro třídní 
kolektivy). Peer program je organizován i pro žáky základních škol. Naše ZŠ nechala proškolit tři 
žákyně 9. tříd v tomto programu. Tyto dívky budou nové získané zkušenosti předávat svým mladším 
spolužákům.  
 
„O víkendu ve dnech 2.11. – 4. 11. 2007 se uskutečnilo školení v Třemošné u Plzně. Z naší školy se 
ho zúčastnily žákyně 9. tříd – Anna Filáková, Monika Čermáková a Karolína Šťastná. Našim úkolem 
bylo se co nejlépe připravit na „Peer program“ pro letošní šesťáky. Ale nejdřív se asi ptáte, co to ten 
„Peer program“ vlastně je? Je to program na ochranu dětí proti alkoholu, drogám a šikaně. My jsme se 
učily, jak si získat důvěru svých spolužáků, aby se nebáli obrátit se na nás s jakýmkoliv problémem. 
 



Náš víkendový kurz se skládal z několika částí. V první lekci jsme společně s dalšími účastníky kurzu 
zjišťovali a hledali důvody, proč lidé berou drogy, co droga přináší. Druhá lekce byla zaměřena na 
šikanu, její způsoby, projevy a možnosti, jak šikanovaným pomoci. V dalších lekcích jsme se 
prakticky učili, jak odmítnout drogu, jak poznat druhého, jak mu porozumět, jak ho ocenit. Těšíme se, 
jak se o nové zkušenosti podělíme se svými spolužáky ze šestých tříd. „Peer víkend“ byl velmi 
zajímavý a dal i mnoho nám. Zjistily jsme, že „peer“ není jen nějaký program proti drogám, že „peer“ 
je způsob života a že se mu chceme věnovat i v budoucnu.“ 
         Monika Čermáková, tř. 9.A 
 
Exkurze na úpravnu vody ve Strašicích 
V úterý 13.11.2007 se žáci osmých tříd naší základní školy zúčastnili exkurze na úpravnu vody ve 
Strašicích. Dozvěděli se zde plno zajímavých informací o vzácné tekutině kterou je pitná voda.  
Voda získaná z přírodních podzemních a povrchových zdrojů obsahuje různé nežádoucí mechanické, 
chemické a organické příměsi, které musí být před distribucí do vodovodní sítě odstraněny.  
To se provádí v úpravnách vody, kde jsou rozpuštěné látky fyzikálně-chemickou cestou přeměněny na 
vločky, které se spolu s mechanickým znečištěním a organickými složkami odstraňovány odsazením   
a následně filtrací na pískových filtrech, popř. filtrech s aktivním uhlím.  
Zdravotní zajištění vody se provádí přídavkem chloru. V případě úpravny vody Strašice je upravována 
ještě alkalita vody ztvrzováním. 
Po této operaci se již pitná voda, vyhovující všem přísným hygienickým požadavkům a předpisům, 
přečerpává do vodojemů, odkud se gravitací nebo pomocí čerpadel dopravuje do míst spotřeby. 
Pitná voda, kterou  společnost Veolia dodává svým zákazníkům, patří k nejkontrolovanějším složkám 
stravy. Její kvalita je prověřována v rozsahu dle vyhlášky Ministerstva zdravotnictví č. 252/2004 Sb., 
kterou se stanoví požadavky na pitnou vodu a rozsah a četnost její kontroly. Provozní kontrola kvality 
pitné vody je prováděna podle Plánu kontroly jakosti, jež je vypracován dle vyhlášky č. 428/2001 Sb. 
Ministerstva zemědělství, kterou se provádí zákon č.274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích pro 
veřejnou potřebu a o změně některých zákonů. Místa a konkrétní body kontroly jakosti vody jsou 
určeny tak, aby výsledné hodnoty ukazatelů reprezentovaly jakost vody v daném místě. 
Úpravna vody Strašice upravuje podzemní vodu, která se jímá v oblasti vojenského výcvikového 
prostoru a povrchovou vodu, která přitéká na úpravnu vody z Padrťského potoka. Podzemní voda činí 
asi jednu třetinu, povrchová voda dvě třetiny upravované vody.Upravená voda – tedy voda pitná, 
putuje z úpravny vody do vodojemu na Kamenné a odtud samospádem do Strašic. Větší část pitné 
vody je však dopravována do Rokycan a na cestě zásobuje obce jako např. Dobřív, Hrádek, Litohlavy. 
Pan Ludvík s paní Hrnčířovou velmi ochotně seznámili děti s kompletním postupem úpravy vody, 
rovněž i s lisováním vodárenských kalů. 
Po návratu do školy žáci spočítali velmi zajímavou matematickou úlohu:  
Jestliže člověk vypije 2,5 litrů vody denně, kolik korun zaplatí za 1 rok za pitnou vodu, když si ji 
napustí z vodovodního kohoutku (cena 1 m3 pitné vody ve Strašicích činí 29,91Kč) a kolik korun by 
za stejné  množství vody zaplatil, když si koupí balenou vodu v 1,5 litrových lahvích v nákupním 
středisku (nejlevnější je 1,5 litrová láhev Cristal vody za cenu 5,90Kč). Žáci se dopočítali k velmi 
zajímavým číslům. Nechcete to zkusit také? 
                                 Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
 
Okresní kolo ve florbalu 
Okresní kolo ve florbalu děvčat ZŠ 
Dne 22.11.2007 proběhlo okresní kolo ve florbalu děvčat ZŠ. Naše děvčata v základní skupině 
porazila ZŠ ulice Míru Rokycany 8:1, ale potom podlehla družstvu gymnázia 2:5. Ve třetím zápase 
skupiny naše družstvo děvčat porazilo Osek 4:1. V semifinále děvčata prohrála v poslední vteřině s 
družstvem ZŠ Čechova 2:3. 
V boji o třetí místo naše děvčata porazila ZŠ TGM 4:0. Naši školu reprezentovaly: Veronika 
Kellerová, Erika Koppová, Karolína Štastná, Tereza Cibulová, Anna Filáková, Michaela 
Fischerová, Lenka Taušová, Daniela Tovarová, Petra Stenzelová a Kamila Žováková. Nejlepší 
hráčkou a střelkyní byly Michaela Fischerová, Lenka Taušová, Karolína Štastná a Veronika Kellerová. 
Družstvu blahopřejeme.  
 



Okresní kolo ve florbalu chlapců ZŠ 
Dne 21.11.2007 proběhlo okresní kolo ve florbalu chlapců ZŠ. Naši chlapci v základní skupině 
porazili ZŠ ulice Míru Rokycany 5:0 a potom deklasovali družstvo ZŠ Hrádek 12:0. V semifinále 
porazili družstvo gymnázia 5:0 a družstvo ZŠ Radnice 3:0. 
Ve finále se opět střetli s družstvem ZŠ ulice Míru Rokycany, se kterým remizovali 1:1 a nakonec 
podlehli na nájezdy 2:3. Obsadili tak pěkné 2.místo. Naši školu reprezentovali: Milan Gi ňa, Matěj 
Novák, Radek Vacek, Jirka Palek, Josef Lexa, Marek Boula, Josef Moulis, Jakub Volák, Jan 
Blaho a Martin Huttr.  Nejlepším hráčem a střelcem byl Milan Gińa s 10 brankami a Radek Vacek s 
8 brankami. Nejlepším nahrávačem byl Matěj Novák se 7 nahrávkami. Družstvu blahopřejeme. 
                   Ing.Vladimír Pospíšil 
 
Vánoční prodejní výstava 
 
Základní škola Karla Vokáče ve Strašicích pořádá ve dnech 19.12. a 20.12. 2007 od 13,00 do 17,00 
hodin ve společenské místnosti školy vánoční prodejní výstavu. 
Přijďte se podívat na výrobky dětí, nasát vánoční atmosféru a třeba i koupit nějakou maličkost. 
 
 
Vážení čtenáři časopisu Barňák, 
vzhledem k tomu, že se na stránkách tohoto časopisu setkáváme v tomto roce již naposledy, dovolte 
mi popřát Vám příjemné a veselé vánoční svátky a v novém roce 2008 mnoho zdraví, štěstí, pohody 
a příjemných chvil s informacemi a zajímavostmi z naší základní školy. 
                Mgr. Zdeňka Drahokoupilová  

 
 
PODZIM V MATE ŘSKÉ ŠKOLE 
 
 
 Podzim mimojiné znamená i blížící se konec kalendářního roku. Pro nás v mateřské 
škole touhle dobou všechno začíná.  
 V září jsme se ve všech třídách věnovali adaptaci (zvykání si) na nové prostory, nové hračky 
a ti nejmladší i na odloučení od rodičů. Právě proto využili rodiče nejmladších Berušek 
možnost pobývat během měsíce září alespoň chvíli ve třídě se svými dětmi. 
 Zkušenější a starší Koťata a Sluníčka se vydala „do světa“. Do rokycanské sokolovny je 
pozval Večerníček a jeho přátelé. Děti prožily dopoledne plné hádanek, hudby a pohybu. Pro 
děti byla zážitkem i obyčejná cesta autobusem se skvělým výhledem, protože většinou cestují 
jen v autosedačkách rodinných automobilů.  
 Nejstarší předškoláci se vydali na návštěvu spřátelené mateřské školy v sousedství. Kamarádi 
v Cheznovicich jim přišli k autobusu naproti. Setkání začalo soutěžemi v tělocvičně a 
pokračovalo dováděním na nářadí a průlezkách na školní zahradě. V jídelně si děti pochutnaly 
na obědě a nechybělo ani praktické otestování hraček. Program byl tak nabitý, že jsme 
autobus domů téměř dobíhali. 
Po celé tři měsíce během vycházek sbíraly děti zkušenosti a poznatky o podzimu. Ty pak 
uplatnily při nejrůznějších činnostech. Z těch méně obvyklých: sušení křížal a hub, pečení 
brambor a závinů, vaření bramboračky, kompotu a šípkového čaje. Uplatnění našla i 
dramatizace pohádky o zvířátkách, která hledají přístřeší před nevlídným počasím. Krátký 
průřez činnostmi motivovanými podzimem viděli rodiče ve třídě Koťat při ukázce výchovné 
práce. 
 
 
  



 
Cheznovická školka nám oplatila návštěvu a přijela na „Velkou podzimní slavnost“. Její 
program přichystala Sluníčka. Slavnost končila přesně tak, jak nám to příroda letos předvedla. 
Podzim se o vládu přetahoval s paní Zimou. I když se děti připojili na oba konce lana, převaha 
podzimu či zimy nebyla zcela jednoznačná. V zápolení připomínalo rčení o tom, že každý 
chvilku tahá pilku. 
Protože alespoň ve světě nejmladších by všechno dění mělo končit optimisticky, definitivní 
závěr patřil veselému tanci dětí při písničce: Už Martin na bílém koni,  
       už zase přijíždí k nám. 
       Veselé podkůvky zvoní, 
       přijíždí k nám bílý pán. 
       Snad mu už andílci v nebi 
       roztáhly peřinu. 
       Nechceme déle už čekat,  
       těšíme se na zimu.   
 
                                                                                                                             Irena Pešťáková 
 
 
 
 

 
Přírodovědný kroužek-nový a mnohem lepší 
 
Minulý rok jsem se do přírodovědného kroužku ani 
nepřihlásila, protože to bylo nezáživné.Doma jsem měla 
mnohem více zvířat než bylo na kroužku.Tam totiž byli jen 
dva křečci a myš.O zvířatech si jen povídali a chodili se 
dívat na květiny a ptáčky ven.To nebavilo více dětí.Tak se 
paní Bůchová rozhodla,že letos na to musí jinak.Dohodla se 
s panem školníkem,sehnali a vyklidili místnost, ve které by 
se mohl kroužek provozovat.Pak už zbývalo sehnat peníze 
k zakoupení zvířat, terárií a nezbytných potřeb.Jako první 
přírůstek v tomto roce byla užovka, která dostala jméno 
Žovka a tři činčily.Potom jsme dostali dvouletého leguána 
zeleného.To už bylo o něco veselejší.Ale největší bomba 
byla, když paní Bůchová a pan školník přivezli z pražské 
terarijní burzy suchozemskou želvu, agamy vousaté, 
strašilky,africké šneky, sklípkana, štíra, žáby a krajtu. 
 Když jsme přišli na kroužek, nemohli jsme uvěřit vlastním 
očím, kolik zvířat přibylo.A jako poslední přibyl papoušek 
Agapornis, kterého učíme, zatím neúspěšně, mluvit.Minulý 
týden se v naší malé zoo malovalo a všem se to moc líbí.    

V blízké době bude školní vánoční výstava,do které se přírodovědný kroužek také zapojí.Budou tam 
naše výtvory, které si budete moci zakoupit.Tím přispějete na potravu a dárečky pro zvířata. 
A závěrem bych chtěla poděkovat paní Bůchové za nynější skvělou podobu přírodovědného kroužku. 
                                                                                                                                       Katka Sazimová 
 
 
                                                                                                                          
 
 



Přijďte se podívat 
 
Přírodovědný kroužek zve všechny na Vánoční prodejní výstavu, která se koná ve 
středu 19.12. a ve čtvrtek 20.12., vždy od 13 hodin do 17 hodin. Najdete nás 
v mimoškolním pavilonu, naproti školní družině. 
 

 Chceme poděkovat všem sponzorům, kteří nám přispěli na 
provoz. Jsou to: 
Miroslav Müller- Malí řství pokojů 
Pan Vavroň- Mýto 
Jitka Titlová- Kv ětinka 
Kamil Spáčil- stavební firma 
Josef Dezort- Zámečnictví 
Roman Mikulík- Hostinec na Pile 
Petr Duspiva- Hračky 
František Černý- Radnice 
Firma Profi interiér- Rokycany 
Pavel Niebauer- Lékárna Barborka 
Jednota Strašice 
 
Děkujeme také všem, kteří nás podpořili p říspěvkem do 
kasičky umístěné v Místní knihovně. 
 
Přejeme Vám krásné Vánoce a šťastný Nový rok.  

 
Lampiónový průvod 

 
Pochmurnou podzimní atmosféru 
listopadového pátečního odpoledne se pokusila 
zpestřit dětem komise pro kulturu sport a 
turismus naší obce, která pořádala 23.11.  
lampiónový průvod. Kluci a holky se svými 
rodiči se sešli před budovou místní školy a 
neodradilo je ani počasí s několika kapkami 
deště, takže všichni vyrazili na procházku 
kolem kostela. Cílem byl hostinec U Andělů, 
kde byl pro všechny děti připraven chutný 
ovocný čaj a malá sladkost. Hostinec “praskal 
ve švech“, protože nás bylo opravdu hodně a 
čaj provoněl atmosféru a zahřál na zpáteční 
cestu do vsi. Mezitím se venku setmělo a tak se před pohostinstvím začala rozsvěcovat světýlka 
v lampionech a zároveň dětská očka radostí. Pohled na barevný průvod byl opravdu nádherný a my 
doufáme, že se líbil i dětem a že se brzy uvidíme na další akci pořádané kulturní komisí. 
 
 

 Příjemné prožití vánočních svátků, hodně zdraví, štěstí a úspěchů 
v roce 2008 přeje 

 
 



Lesní správa Strašice 
 ( Celý název: Vojenské lesy a statky České republiky s.p., divize Hořovice; Lesní správa Hořovice) 

 
Ve Strašických Fotonovinách připravujeme sérii 
fotek o Lesní správě Strašice. O podrobnější 
informaci o činnosti této správy jsme požádali 
vedoucího LS Strašice pana Františka Hůrku. 
 
Lesní správa Strašice je jednou z pěti lesních správ 
u divize Hořovice a obhospodařuje lesy 
rozkládající se na rozloze cca.4500 ha ( všechny 
lesní správy na Brdech mají přibližně stejnou 
rozlohu). 
 Roční úkoly v těžební a pěstební činnosti 

vycházejí z dlouhodobých Lesních plánů, které jsou zpracovány na deset let a jsou hodnoceny 
z úrovně Vojenského lesního úřadu po pětiletém období. V těchto plánech jsou podrobně popsány 
všechny porosty s návrhem opatření- provádění prací v průběhu decennia v každém jednotlivém 
porostu. Za optimálních podmínek ( pokud nepřijdou mimořádné kalamity), je to vlastně vodítko pro 
každého lesního hospodáře (vedoucí LS), jakou výši úkolů má pro těžební a pěstební činnost na každý 
rok naplánovat. Mohu konstatovat, že v rámci státního podniku Vojenských lesů a statků ČR patří LS 
Strašice, dle výsledků hodnocení, mezi LS, které jsou na špici. 
Roční úkoly v těžební činnosti:  
Těžba dřeva: 31 000 m3 
Přibližování dřeva: 31000 m3 
Z toho výchovné zásahy: Probírky do 40 let věku 48 ha/ 1200m3 
                                         Probírky + 40 let věku 270 ha/ 9500m3 
Cca 20.000m3 těžby se provádí harvestorovými technologiemi / kácecí stroj+ vyvážecí souprava). 
Zbytek úkolu se provádí klasicky tzv. motomanuelní těžbou, což znamená dřevorubci s motorovou 
pilou, přibližování traktorem. 
 Dodávky dřeva se pohybují ve výši těžby dřeva. Zhruba ¾ jsou dodávány přímo nasmlouvaným 
odběratelům, ¼ se dodává na vlastní náklady do Lhoty u Příbrami a Zaječova. 
Roční úkoly v pěstební činnosti: 
Zalesňování…………………50 ha 
Ožinování kutur……..............80 ha 
Nátěr proti okusu zvěří……...80 ha 
Postřik proti klikorohu……....50 ha 
Oplocení list.dřevin a jedle….10km 
Prořezávky…………………..70 ha 
Čistky v mladých porostech…25 ha 
Výsek plevel.dř. v oplocení….15 ha 
Likvidace klestu……………..40 ha 
z toho mechanizovaně……….30 ha 
 
Dále se provádí ochrana lesa proti všem hmyzím škůdcům, zejména lýkožroutu smrkovému / kůrovci/ 
a mnoho dalších prací v lesopěstební péči. 
 Z výše uvedených úkolů provádí LS Strašice zhruba 50% vlastními zaměstnanci a zbytek 
dodavatelskými firmami. V jarních špičkových pracích / obnova lesa, stavba oplocenek, ožinování aj. 
využíváme osvědčených firem, které zajišťují nabízené zahraničními pracovníky- zejména ukrajinské 
národnosti. 
 
Skladba pracovníků 
- THP- vedoucí LS 
- nadlesní 2 pracovníci 
 - lesní 4 pracovníci 
Dělníci- dřevorubci 6, kočí 1, traktorista 2, obsluha harvestoru Makeri 1, pěstební činnost 8 



 V zásadě je nutno říci, že LS Strašice má nedostatek dřevorubců pracujících s motorovými pilami. 
V současné době je v této profesi zhruba pět volných míst. Do pracovního poměru je možné přijmout 
pouze kvalifikované dřevorubce a těch je naprostý nedostatek, protože učňovské školy nemají zájemce 
o tuto profesi a jsou rušeny. 
 Lesní správa věnuje nemalé prostředky do oprav lesní dopravní sítě a prakticky každý rok je v rámci 
investic vyasfaltována jedna i dvě komunikace, mimo dalších oprav v rámci údržby. Rovněž sanace 
vyježděných kolejí po těžké lesní technice, která se po dokončení a vyschnutí lokality provádí, 
vyžaduje značných finančních prostředků. Pro tento účel bylo v rámci divize zakoupeno minirypadlo a 
další práce se zajišťují dodavatelsky. 
 Lesní správa dále pečuje o drobné vodní toky na jejím území, čímž se rozumí odstraňování následků 
po povodních a běžná údržba / odstranění vývratů, úprava koryta při zaplavení porostu, oprava mostků 
atd.) 
 Nesmím zapomenout ani na oblast myslivosti. LS Strašice má plánovaný odstřel zvěře, který se 
pohybuje v posledních dvou letech zhruba ve výši: 
Jelení zvěř celkem….55 Ks…z toho 12 jelenů 
Srnčí zvěř celkem…..10 Ks…z toho 4 srnci 
Černá zvěř…………..55 Ks-střílí se kusy do stáří 2 roků!! 
 
Nutno říci, že stavy zvěře jsou ještě nezměrně vyšší, než stavy normované, ale důležité je, že škody 
způsobené v minulosti vysoce normativními stavy zejména zvěře vysoké se již nevyskytují a současné 
jsou na přijatelné výši. 
 O zvěř se samozřejmě pečuje jejím přikrmováním zejména v zimním období. Dá se konstatovat, že 
oblast myslivosti není v tomto případě zisková, tržby za trofeje a zvěřinu nepokryjí náklady do 
myslivosti vkládané. 
 
Další informace: 
 Lesní správa Strašice spravuje od roku 2004 odloučenou část bývalé Lesní správy Háje, která byla 
z organizačních důvodů přičleněna k LS Strašice.  
 Polesí, resp. středisko Háje má rozlohu cca 1500 ha lesní půdy, je však rozložena na značném 
teritoriu. Pro představivost udávám, že obhospodařované porosty se nacházejí u Přeštic, Plas, Stříbra, 
Rokycan, Úněšova, Holýšova a Nových Mitrovic. Vyjma Holešova, kde je jeden lesnický úsek  / cca 
500 ha/ pro jednoho lesníka, tak ostatní části- zbývajících 1000 ha má na starost vedoucí střediska-
nadlesní. 
 Na tomto polesí se těžba pohybuje ve výši 9000 m3, ostatní činnosti jsou shodné jako u LS Strašice, 
dalo by se říci, že jsou svým objemem čtvrtinové jako na brdské části. Na tomto polesí není 
provozována myslivost. 
 Dřevo se částečně obchoduje prostřednictvím Lesní akciové společnosti, která zajišťuje výrobní úkoly 
na části polesí a část se prodává přímo nasmlouvaným odběratelům. 
 Z výše uvedeného vyplývá, že na Hájích je jeden nadlesní a jeden lesní. Manuelní práce, až na drobné 
vyjímky, jsou mimo úkolů, které zajišťuje akciová společnost řešeny prostřednictvím drobných 
soukromníků.   
                                                                                                  Za Lesní správu Strašice František Hůrka 
 

 
 

   Lesní správa Strašice-  
Vojenské lesy a statky ČR,s.p.  

přejí všem příjemné  prožití vánočních svátků, hodně 
štěstí, zdraví a úspěchů v roce 2008. 
 
 



Literární cena  „ Strašice Karla Vokáče 2007“ 
 
 Vyhlášení II. ročníku literární soutěže Strašice proběhlo 2. listopadu 2007 ve společenské místnosti 
ZŠ Karla Vokáče ve Strašicích. Soutěž byla rozdělena do čtyř základních kategorií – poezie A ( věk 
neomezen), poezie B ( věk do 18 let), próza A ( věk neomezen), próza B ( věk do 18 let). Celkově bylo 
přihlášeno do soutěže 42 příspěvků od 38 účastníků. Nejvíce příspěvků bylo přihlášeno do kategorie 
poezie A ( 16 příspěvků). Nejmladšímu účastníkovi soutěže bylo 11 let, nejstaršímu 78 let. Příspěvky 
do soutěže se sešly z celé republiky. Porota rozhodovala ve složení paní učitelka Věra Šmolíková- 
Vokáčová ( Strašice), profesorka českého jazyka Alena Seidlová ( Praha), básník a člen Obce 
spisovatelů Jaroslav Šlejmar ( Strašice- Rokycany), kulturní referent obce Strašice Tomáš Makaj. 
  Vzhledem k celé řadě problémů ( technického i osobního 
rázu) bylo vyhlášení soutěže odkládáno a jednotlivým 
vítězům byly ceny zaslány korespondenčně. I přes celou 
řadu těchto nástrah se podařilo zorganizovat slavnostní 
večer, který byl věnován památce básníka Karla Vokáče. 
Součástí programu byla   i výstava „ Toulky literárním 
Strašickem“, kde se mohli návštěvníci seznámit s tvorbou 
básníka Františka Branislava, Karla Vokáče, Jana Týmla, 
Jana Rokyty a malíře F.V. Eisenreicha. O hudební 
doprovod se postarala rokycanská skupina Pěttet pod 
vedením Ing. Krále.  

 Výsledky literární soutěže v jednotlivých 
kategoriích: Poezie A- 1.místo Ingrid 
Hanušová z Prahy, 2.místo Barbora 
Štanclová z Prahy, 3.místo Marta 
Francová z Prahy, čestné uznání Věra 
Vaďurová z Prahy; Próza- A 1. místo 
Blanka Spáčilová z Mirošova, 2. místo 
Zora Šimůnková z Prahy, 3. místo Linda 
Hroníková z Prahy, čestné uznání  Lenka 
Sklenářová z Mýta; Próza B- 1. místo 
Kateřina Stupková z Rokycan, 2. místo 
Radoslav Horák ze Zábřehu na Moravě,   

3. místo Milan Sýkora z Prahy; Kategorie B- 1. místo Barbora Novotná z Plzně,  2. a 3. místo nebylo 
uděleno. S částí příspěvků se budou moci seznámit čtenáři časopisu Barňák. 
 
                                                                                                                                      Mgr.Tomáš Makaj 
 
Dnes Vám představujeme příspěvek paní Zory Šimůnkové, která se umístila v kategorii próza A na 
druhém místě. Celkově zaslala tři práce. Dnes se máte možnost seznámit s vánočním příspěvkem…. 
 
Kouzlo Vánoc 
 
Poslední den před svátky, člověk už kupuje co má na dosah. Hnán časovou tísní, vydá se František 
Liška na poslední otevřený trh, prochází stánky u kostela a vybírá nejvhodnější dárek. Nikde nic 
zajímavého nevidí, dá si alespoň svařené víno – při očekávání je dobré a zvláštně kořeněné. Když 
dopije, vydá se ještě jednou na obhlídku trhu. Víno ho ještě hřeje v žaludku, když na jednom stánku 
trochu stranou uvidí v krabičkách vyložených vatou bublinky, co vypadají jako ze skla nebo umělé 
hmoty. Tolik se liší od ostatního nabízeného sortimentu, že jde a ptá se na ně. Prodavač si posune 
kulich z čela, vezme jednu kouli do ruky a upřeně se na zájemce zadívá. Tak upřeně, že to není milé. – 
Věříte na kouzloVánoc? František znejistí: co je to za otázku?, zdvořile se usměje a pokrčí rameny. – 
Tak to zkuste, pane, uvidíte, prodavač odhrne plachtu z malého přístavku vedle a jednu bublinu vloží 
Františkovi do dlaně. V přístavku táhne, přes plátěné stěny je slyšet muzika, hovor, zvuky trhu. 
Ale najednou se bublina lehounce vznese a zvuky utichají. František je zmatený, ale postupně se        v 
něm zvedá radost a nevýslovný mír. Kdovíproč si vzpomene na protivnou kantýnskou v práci, ale zdá 



se mu, že vlastně není až tak protivná, nemá důvod k radosti, co je to za život, pořád za pultem 
s chlebíčky, dělá je sama, určitě o nocích a s přáním, aby chutnaly… a skutečně jsou moc dobré, musí 
je pochválit, až tam zase přijde. Má pocit, že všichni lidé jsou v podstatě dobří a na jazyku cítí chuť 
tvarohu s rozinkami, který měl rád jako kluk… Najednou se nemůže udržet na nohou, jak ho zaplaví 
dřív nepoznané city a pocity, sedá si na bobek, hlavu si dává do dlaní, ale i to je málo, pomalu klesá na 
kolena a bublinka se vznáší kolem něj. Pravým kolenem se dotkne hladiny louže, která se u kraje 
stánku vytvořila z tajícího sněhu, a to ho probere. Trhne sebou jako by se probudil a nechápavě se 
rozhlédne kolem. Namáhavě vstane a pochybovačně kouká na mokrou nohavici: zase si dal něco 
nabulíkovat. Nevidí, že v té chvíli bublinka za jeho zády praskne. Zavoní to vanilkou a pak si zas 
uvědomí reprodukované koledy venku. Promne si oči a přesto vyjde trochu jako omámený. Prodavač 
se pousměje: - Tak co? František Liška se zatváří provinile: - Ta koule, nemám ji, asi se rozbila, škodu 
vám nahradím, omlouvá se a vytahuje peněženku. Prodavač mávne rukou: - Nenamáhejte se, pane, 
největší škodu jste udělal sám sobě. To bylo vaše Kouzlo Vánoc, jiné pro vás už letos nemám. Ale vy 
jste začal pochybovat. Nerozbilo se, zmizelo. Musíte věřit, pane, věřit, aspoň na Vánoce. Když začnete 
pochybovat, je po zázraku! 
 
Okénko do strašické kroniky- Kterak revoluce u sousedů vypukla 

 
V prosinci roku 1925 vzpomínal strašický 
kronikář na zajímavou událost, která se 
odehrála v roce 1920 v nedaleké Svaté 
Dobrotivé ( dnes část Zaječova).   O co 
vlastně šlo, se můžeme přesvědčit ze 
zápisu, který se nachází v druhém dílu 
obecní kroniky: 
 V obci naší, kde z veliké většiny 
zavládalo přesvědčení plzeňského směru 
sociálně demokratického, komunistů 
nebylo. Už však ve Svaté Dobrotivé, 
Olešné a dále k Hořovicům a ku Praze 
komunismus převládal. 

 Strana komunistická v československé republice, aby dokázala vládě sovětského Ruska svojí revoluční 
činnost, ač sama ještě ve zdar podniku nevěřila, uspořádala v den 20. prosince 1920 řadu táborů 
v oblasti republiky, z nichž  vzejíti měl a také vzešel podnět, směřující k bolševickému převratu 
státnímu ve státě. 
 Svato Dobrotivští komunisté pracovali ponejvíce v železárnách komárovských a vypravili se společně 
na tábor lidu do Hořovic, kde mluvil komunistický redaktor „ Rudého práva“ Vojtěch Lev, který 
nabádal k utvoření revolučních výborů a dělnických rad. Když se tito vraceli z tábora domů, do Svaté 
Dobrotivé vyslali za svého středu jednoho komunistu Toncara, který pospíchal napřed, aby obecním 
strážníkem nechal vybubnovat, že večer se koná schůze, kde zvolen bude revoluční výbor. 
 Revoluční výbor na schůzi ustanoven a jeho činnost započala druhého dne, kdy přebírány úřady        
a zabírány obchody a mlýny. 
 Na četnickou stanici, která zde po převratu založena, dostavili se záhy z rána. Četnický strážmistr jim 
prohlásil, že sloužiti chce každé vládě, ať je tato jakákoliv a na důkaz loyality předával revolučnímu 
výboru služební pušku a 20 ostrých nábojů, což revoluční výbor nepřijal. Celé ostatní pak dopoledne 
uběhlo pak při zabírání obchodů a mlýnů. 
 Před polednem došlá pošta přinesla také čerstvé noviny, které však nic o státním převratu 
neoznamovaly. Komunista Vodrážka, upozorněn sestrou že, převrat se jinde neděje, opustil ihned 
revoluční výbor pod záminkou, že se mu udělalo nevolno. 
 Četnický strážmistr pak se hned rozjel do Rokycan na okresní politickou správu pro informace           
a instrukce. A již na štědrý den odváděn byl revoluční výbor do vyšetřovací vazby do Prahy, kde pobyl 
asi 14 dnů. 
 Komunisté z Olešné chtěli třetího dne po táboře zabrati velkostatek Zbiroh, k tomu však již nedošlo. 
 Tak skončila prosincová komunistická revoluce před 77 lety v sousední vsi.  
                                                                                                                   Zpracoval Mgr. Tomáš Makaj 



   Společenská rubrika 
                                                         
   V měsíci listopadu oslavili   

Diamantovou svatbu 
manželé Kukačkovi. 

Přejeme mnoho štěstí a 
zdraví ve společném životě. 

 
 
 
 Manželé Pokorných děkují 
Obecnímu úřadu ve Strašicích za 
blahopřání ke zlaté svatbě. 
 
 
 

Kulturní pozvánka 
-------------------------------------  
Srdečně zveme na  

                       Adventní koncert 
Místo a čas konání:  
Spole čenská místnost ZŠ Karla Voká če 
v pátek dne 14.prosinec 2007 od 17 hodin 
Účinkující: V ěra Benešová, Alena Dušková, 
Anna Juríková, Marie Plimlová, Ladislav Fiala, 
Miroslav Praum 
Hraje: Collegium musicum 
Vstupné: Zdarma 
 
Co nás na koledníčku čeká? 

- Uslyšíme vánoční básně našich spisovatelů – klasiků 
- V podkrkonošském povídání a zpívání koled ucítíme dech tohoto kraje. 
- S paní Věrou Benešovou si zhotovíme, novým způsobem, perníkové výrobky, novoroční 

přání (budeme si moci i zakoupit) a dozvíme se mnoho dalších zajímavostí. 
- Společně si zazpíváme koledy ze zpěvníčku, který je pro nás připravený. 

Upřímně Vás všechny zveme na adventní podvečer, který je i jako poděkování pro ty, kteří celé 
roky přispívají na opravu našeho kostela. Moc se na Vás těšíme. Účinkující spolu s Místní 
knihovnou. 
 
 

Místní knihovna přeje všem  krásné a 
příjemné prožití vánoční svátků, hodně 
zdraví, štěstí a úspěchů do roku 2008. 
 

 
 
 



Místní knihovna nabízí: 
 V místní knihovně si můžete zakoupit celou řadu knih a DVD, které budou jistě 
vhodným vánočním dárkem. 
 

Obrazová publikace „Příbramsko na starých pohlednicích“ přibližuje na 
312 stranách vyčerpávajícím způsobem staré snímky podbrdské krajiny. 
Můžeme zde najít zašlou krásu obcí Velcí, Ohrazenice, Jince…atd. 
Knihovní cena je 400 Kč. Běžná cena 495 Kč. 
Místní knihovna dále objednala publikaci „ Zbirožsko na starých 
pohlednicích“, kde se budou čtenáři seznámit i se Strašicemi a blízkým 
okolím. Cena knihy u nás bude cirka 375 Kč. Běžná cena 495 Kč. Kniha 
bude v knihovně v prodeji od 10.12.2007. 
 

„Kterak železo z moře do Rokycan přišlo“ je nový název knihy RNDr. 
Langa. Poutavé vyprávění o horách železných a jejich rudách v Klabavě 
Ejpovicích, ale i nejen o nich, nadchne každého zájemce o regionální 
historii.. Kniha je psána záživným slohem a přibližuje nám dávné procesy 
vzniku železných rud i velmi nedávnou minulost jejich těžby. Autor je znám, 
že relativně nepřitažlivé téma dokáže podat poutavě a čtenář se neocitá 
zavalen odbornými pojmy, nýbrž je potěšen celou řadou nových poznatků. 
Důkazem tohoto  tvrzení je i první kniha „ Sága černého zlata pod Brdy“, 
která byla záhy po svém vydání beznadějně rozebrána. 
Cena knihy „Kterak železo z moře do Rokycan přišlo“ je 290 Kč. 

 
V knihovně je také možnost zakoupení nástěnného kalendáře 
na rok 2008. Vydala obec Strašice. Námět a scénář: Josef 
Hanák ml. 
Poutavé snímky jsou doplněny  dřevořezbami Josefa Hanáka. 
 
Cena kalendáře: 195 Kč. 
 
 

 

  


